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Generalforsamling 2023, afholdt mandag 1. maj 2023, Gesten Forsamlingshus 

Bestyrelsens beretning:  

Årets resultat 2022:  

Nu er beplantningsselskabet tilbage i den vante gænge efter de sidste Coronarestriktioner blev ophævet først 

på året i 2022. Mens vi i 2021 kom ud med et overskud på 31.857 kr., så endte 2022 med et underskud på 

62.075 kr. Der er både gode og mindre gode takter som jeg her vil uddybe. 

Det gode: 

• Driftsresultat (primære resultat) er det tredje bedste, vi har haft de seneste 10 år, foranlediget af 

stigende priser på solgte træprodukter. Driftsresultatet er 46% bedre end året forinden. Vi skal 

tilbage til 2013 og 2014 for at finde tilsvarende gode driftsresultater.  

• Vi har i 2022 genereret et skattemæssigt underskud på 76.000 kr, hvilket betyder, at vi de kommende 

år kan opnå et tilsvarende skattemæssigt fradrag.  

• Vi har fortsat en særdeles god økonomi i selskabet, f.eks. vi har intet, som er låne-finansieret.  

• Vi har en likvid formue på knap 2 mio. kr, så vi er klar til at købe tilgrænsende arealer, så vi kan 

udvide arealet af vores skovejendomme.  

• Vi har spredt vores indtjeningskilder de seneste år, til at omfatte ikke bare traditionel træproduktion 

og jagtleje, men også alternative lejeindtægter i form af afgræsning og arealudlejning til pyntegrønt. 

De første alternative indtægter er generet i 2022-årsregnskabet.  

• Vores aldersklassefordeling og træartsvalg i plantagerne gør, at vores indtægtskilder ikke bare 

baserer sig på et træprodukt, men på 6 forskellige produkter, lige fra flis, cellulosetræ, emballagetræ, 

Troldhedetræ til træuldslofter og tømmer af høj kvalitet til forskellige typer træeffekter til 

konstruktionsformål.  

• Det forventede, positive renteniveau gør, at vi har tiltro til, at vi fremover kan beskytte vores 

formue bedre mod værditab som følge af internationale kriser.  Vi ønsker fortsat en forsigtig 

risikoprofil, og tilstræber løsninger, som er mere kalkulérbare. Vi vil ikke spekulere i investeringer. 

Det er jo aktionærernes penge, og dem forvalter vi med stor forsigtighed. 

Det mindre gode:  

• Vi må erkende, at vi har et negativt årsresultat efter skat for første gang i hvert fald de seneste 10 

år.  Det skyldes udelukkende tab på værdipapirer og er således i ikke driftsmæssigt allokeret.  

• Vi har gennem årene valgt at hovedparten af vores likvide formue skal være placeret i en 

investeringsforening i Danske Bank, med lav investeringsrisiko.  

• Risikovilligheden rubriceres i en skala fra 1-7, hvor 1 er mindste risiko, og 7 er mest risiko. Vores har 

været placeret på trin 2, altså med lav risiko.  

• Kurstabet på vores værdipapirer udgør 173.000 kr. i 2022. Udbyttet har blot været på 11.000 kr., 

altså et underskud på 162.000 kr. 

• Vores formue i værdipapirer er faldet fra godt 1,4 mio kr til 1,2 mio kr, altså 12 % i 2022. Også i de 

foregående år har vi realiseret kurstab. Bestyrelsen har iværksat handlinger, hvor vi nu analyserer 

muligheder, hvor vi på anden måde kan beskytte vores formue med kurstab fremover, f.eks. ved at 

ændre fordelingen af midler til f.eks. kontant indestående eller obligationer med fast rente og 

løbetid.  

Budskaber: 
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• Vi har en bæredygtigdriftsstrategi, det vil sige, vi i vores handlinger og beslutninger tilgodeser 3 

dimensioner: Økonomiske (træproduktion)  Sociale (rekrative interesser, f.eks. Skovens Dag og en 

fugletur her den 29. april),  og Miljømæssige aspekter (sikre bio-diversitet, så som afgræsning/pleje 

af hedeareal), grundvandsressourcer etc.). 

 

• Vi vil gerne takke for samarbejdet med HedeDanmark, specielt med skovfoged Jesper Gerstrøm, 

hvor vi får værdifuld rådgivning. Efter bestyrelsens beretning vil skovfogeden komme med sin 

beretning og kommentere på aktiviteterne i vores plantager i 2022. Endelig vil vi også takke for det 

gode samarbejde med Jagtselskabet.  

 

• Vi har glæde af vidensdeling med Plantningselskabet A/S Sønderjylland, hvor vi har en mindre 

aktiepost. Det er bl.a. herfra vi har fået inspiration til afgræsning og udleje af arealer til pyntegrønt, 

og vi deler også viden om jagtlige forhold og tilskudsmuligheder. 

 

 

• Vi interesser os for de rekreative muligheder i plantagerne. F.eks. har vi registreret en lokal 

interesse for at forskønne Festpladsen i Langebjerg. Det vil vi gerne bidrage til. Vi har netop 

investeret i et bord/bænke-sæt, som er lavet af en skole for handicappede unge. 

 

• En tak skal rettes til Knud Feddersen for at bidrage med at pleje Festpladsen og for at vedligeholde 

mindestenene der.  

 

• Vi har en aktiv og kompetent bestyrelse, hvor vi har glæde af forskellige kompetencer. Det er jeg 

som formand glad for. Bestyrelsen takkes for arbejdsindsatsen i det forgangne år. Og der skal rettes 

en stor tak til Jørgen Bundsgaard Pedersen, der frem til Nytår har fungeret som selskabets direktør. 

Jørgen er nu trådt tilbage, og bestyrelsesmedlem Anne B. Steensbeck har påtaget sig rollen som 

selskabets nye direktør. Stor tak til Anne! 

 

• Vi har en ambition om, at fondsstilskud skal være yderligere et ben til at finansere opgaver i 

plantagerne. Bl.a. vil vi søge tilskud til forskønnelse af Festpladsen, samt måske et fugletårn i 

Tranekær.  

 

• Bestyrelsen har besluttet at bortkomne aktier kan erstattes med nye mod betaling. Der har flere 

gange været diskussion om mortificering af aktier der er bortkommet eller hvor ejeren ikke kan 

lokaliseres. Nu går vi med denne løsning i de tilfælde hvor ejerskab til aktier er på sikker grund. 

 

 

Året der gik: 

• Skovens Dag havde i 2022 35 deltagere, vi håber på flere i år, hvor det foregår den 14. maj (på 

Mors dag). I den forbindelse har vi et godt samarbejde med Danmarks Naturfredningsforening. På 

denne måde tilgodeses det sociale aspekt i vores 3-benede bæredygtighedsstrategi.  

 

• En netværksgruppe af tidligere og nuværende skovfogeder i Sydjylland besøgte i efteråret vores 

plantager, under ledelse af vores næstformand Erik Røj Jørgensen. Vi fik stor ros for den indsats, vi 
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gør i bestyrelsen, og for sammensætningen af kompetencer i bestyrelsen, og for de strategiske 

tiltag vi har implementeret for at sikre vores plantager til de næste generationer, og for vores fokus 

på plantagernes rekreative værdier for lokalbefolkningen.  

 

• Aftaler med udlejning af jord til Nobilis-pyntegrønt produktion og udlejning/tilskud af jord til 

afgræsning af hedearealet ude ved Staushede er faldet på plads. Sidstnævnte projekt har Thomas P. 

Eskildsen været en dygtig tovholder af. I samråd med jægerne har vi aftalt, at græsning kan ske til og 

med uge 42, og det illustrerer, at vi i vores beslutninger ofte skal manøvrere i interessekonflikter. Vi 

tilstræber at finde løsninger, som alle interessenter kan leve med.  

 

•  De storme, som har været i 2022, har ikke medført nævneværdige tab for plantagerne.  

 

P.v.a. bestyrelsen d. 20.04. 2023 

                     Hans Skov 

 

 


